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Af Lars Borberg
lars.borberg@nordjyske.dk

AALBORG: Filmforretningen 
Laserdisken i Aalborg går nu 
til Den Europæiske Menne-
skeretsdomstol som en sid-
ste udvej for sikre sig, at en 
domstol kommer til at afgø-
re den sag mod kulturmini-
steriet, som forretningens 
indehaver, Hans Kristian Pe-
dersen, har ført i mere end 
syv år.

Sagen handler om ophavs-
ret. Laserdisken har i 25 år 
importeret videofilm fra he-
le verden, ikke mindst film, 
der ikke er udgivet i Dan-
mark, den såkaldte special-
import. En ændring af op-
havsretsloven i 2002 betød, 
at importørers ret til at im-
portere udgivne værker fra 
hele verden blev afskaffet. 
Laserdisken har derefter to 
muligheder for at importere 
lovligt, siger Hans Kristian 
Pedersen:

- Enten skal Laserdisken 
indhente særlig tilladelse 
forud for importen til hver 
eneste film, eller også skal 
forretningen bare overholde 
et givet forbud mod videre-

salg i Danmark. Det sidste er 
jo helt klart det eneste reali-
stiske.

- Jeg driver ikke parallel-
import, eftersom den dan-
ske videobranche har for-
budt videresalg i Danmark. 
Men jeg vil ikke indstille spe-
cialimporten, for det er den 
eneste måde, mine kunder 
kan få adgang til de film. El-
lers kommer de bare ikke til 
Danmark. Striden skyldes 
kulturministeriets krav om, 
at jeg skal indhente særlig 
tilladelse til specialimport i 
hvert enkelt tilfælde. Det er 
ikke praktisk muligt, og det 
er også overflødigt. Filmene 
er jo netop produceret med 
salg for øje. Og det har aldrig 
været meningen med loven 
at forbyde den form for im-
port.

Syv år med sager
Siden lovændringen har 
Hans Kristian Pedersen ført 
retssager mod kulturmini-
steriet i mere end syv år for 
at få undersøgt og løst pro-
blemerne omkring denne 
import. Han har været om-
kring EF-domstolen, og her 
mener han, at EU-kommissi-

onen og EF-domstolens ge-
neraladvokat gav udtryk for 
samme fortolkning, som han 
selv har. Retten i Aalborg an-
erkendte efterfølgende, at 
det er et principielt spørgs-
mål, og henviste sagen til Ve-
stre Landsret.

- Men i landsretten spille-
de kulturministeriet en 
uventet trumf. Ministeriet 
sagde, at jeg slet ikke har ret-
lig interesse i ophavsretslo-
vens fortolkning, hvorefter 
både Vestre Landsret og Hø-
jesteret afviste at behandle 
sagen. Det giver ingen me-
ning for mig. Laserdiskens 
fremtid afhænger jo netop af 
ophavsretslovens fortolk-
ning. Efter at have brugt syv 
år, tusindvis af arbejdstimer 

og en halv million kroner til 
juridisk bistand står jeg sta-
dig uden en afklaring på La-
serdiskens fremtid. Nu kan 
jeg kun håbe på, at Den 
Europæiske Menneskerets-
domstol vil sikre mig en 
domstolsafgørelse, der kan 
skabe ro om min specialim-
port, siger Hans Kristian Pe-
dersen.

Ret til en afgørelse
- For Laserdisken og mig er 
det jo fortsat uafklaret, om 
den import, vi har specialise-
ret os i, er lovlig eller ulovlig. 
Det er ikke rimeligt, at vi ik-
ke kan få en domstols afgø-
relse af det, der er vores eksi-
stensgrundlag.

Det er en grundlæggende 
menneskeret, at ingen skal 
straffes vilkårligt. Derfor 
indgår det i Den Europæiske 
Menneskeretskonvention, at 
enhver borger skal have ad-
gang til en domstol for at få 
afgjort en strid om hans bor-
gerlige rettigheder og for-
pligtelser, forklarer Hans 
Kristian Pedersen om den 
klage, han har sendt til Den 
Europæiske Menneskerets-
domstol i Strasbourg.

Laserdisken kræver 
sin menneskeret
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HAns KRistiAn Pedersen fra Laserdisken går til Menneskeretsdomstolen med sin sag mod kulturministeriet. Arkivfoto: Kim Dahl Hansen

» Nu kan jeg kun hå-
be på, at Den Euro-

pæiske Menneskerets-
domstol vil sikre mig 
en domstolsafgørelse, 
der kan skabe ro om 
min specialimport.
HAnS KRiStiAn PedeRSen, Indehaver 
af Laserdisken

Af Gert Andersen (K)
Vester Hassing

VALG: I forbindelsen med 
vedtagelsen af Aalborg 
Kommunes budget 2011 
blev der besluttet, at der 
skulle nedlægges 29 valgste-
der ud af 61 valgsteder. 

Dermed kan der spares ca. 
400.000 kroner. 

Nu foreslår man at 37 af-
stemningssteder skal ned-
lægges og 8 nye skal opret-
tes.

I den forbindelse kan man 
få den tanke, at der skal op-
rettes nogle nye i områder, 
som er socialdemokratiske 
højborge som f.eks. 
Løvvanghallen, som skal 
være et nyt afstemningssted 
selvom Gl. Lindholm Skole 
skal bevares indenfor 1 km. 
afstand. Det medfører så at 
Skansevejens og Nr. Uttrup 
Skoles afstemningssteder 
skal nedlægges.

En anden ting der falder i 
øjnene er, at mange af de øv-
rige afstemningssteder, som 
i forslaget skal bevares, er de 
afstemningssteder hvor de 
etablerede politikere i Aal-
borg Byråd bor.

F.eks. Gl. Lindholm Skole, 
Vadum, Vodskov, Ulsted, 
Gandrup, Hals, Klarup, 
Storvorde, Frejlev, Nibe, 

Farstrup + en del af dem i 
Aalborg By. Og det på trods 
af, at der nogle steder er 
færre stemmeberettigede, 
end nogle af de steder som 
foreslås nedlagt. 

Konsekvensen er også at 
mange borgere får ekstra 
langt til deres afstemnings-
sted ude i landområderne.

Det finder jeg er uaccepta-
belt i en tid, hvor byrådet ta-
ler meget om, at det også 
skal være godt at bo på lan-
det. Konsekvensen bliver 
uden tvivl en yderligere fal-
dende interesse, for at afgi-
ve sin stemme ved de for-
skellige politiske valg. Det 
vil så igen betyde, at politi-
kerne i landområderne får 
sværere ved at blive valgt – 
men det er måske også me-
ningen med forslaget.

Jeg sætter for øvrigt 
spørgsmålstegn ved bespa-
relsen, såfremt der skal ind-
sættes valgbusser, gratis 
bustransport osv., som efter 
min mening kun et fåtal vil 
benytte.

Jeg vil endnu en gang op-
fordre byrådet til at sende 
forslaget til høring i samrå-
dene, inden det skal god-
kendes af byrådet, hvis man 
da mener noget med at have 
samråd i Aalborg Kommu-
ne.

Skæv fordeling  
af valgsteder

GistRUP: Mandag 29. november kl. 19 byder Aktivitetscen-
tret på Beltoften i Gistrup til adventsfest, hvor der blandt 
andet skal hygges med gløgg og æbleskiver samt kaffe og 
småkager. Derudover deltager Gistrup-koret under ledelse 
af Jens Eric Strudsholm, og den lokale sognepræst Ejnar 
Grønlund holder en adventstale. Da der kun er plads til 45 
deltagere, skal der købes billetter på forhånd.

Adventsfest på aktivitetscenter

LoKALdeBAt

Af Karen Andersen
Møgelbjergvej 15, Vodskov

AsBEstJORD: Vedrørende ar-
bejde med asbest og følge-
sygdomme:

Min mand døde 58 år 
gammel i 2005 af lungehin-
dekræft. Han arbejdede på 
et skib med isolering af as-
best i cirka et halvt år i 1973.

Jørgen var ansat som elek-
triker på Aalborg Værft, og 
året før hans sygdom brød 
ud, var han til sin årlige rønt-
genundersøgelse af lunger-
ne. Han var meget bevidst 
om asbests farlighed og gik 
meget op i arbejdsmiljø, og 
derfor gik han til undersø-
gelse årligt, og ved denne i 
2003 sagde lægerne, at han 

havde lunger som en på 18 
år. Men i august 2004 fik 
han alligevel vejrtræknings-
problemer og kom på Rigs-
hospitalet, hvor diagnosen 
var lungehindekræft.

Og derfor håber jeg også 
meget, at bygherrerne vil se 
med andre øjne på deres pla-
ner om oprensning og brug 
af asbestholdig jord til et nyt 
trappeanlæg på Eternit-
grunden. For arbejdsmedici-
nerne ved meget om, hvor 
farlig asbest er.

Mig bekendt er der f.eks. 
et eksempel på, at ægtefæl-
len til en mand, der arbejde-
de med asbest, fik lungehin-
dekræft af at vaske hans ar-
bejdstøj. 

Pas på arbejde 
med asbest!


